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ایست و بازرسی به ساخت هتل ۳۰ طبقه؛

 شهرداری: غیرقانونی عمل نکرده ایم
نورا حسینی:  هفته گذشته بود که ذبیح االله خدائیان، رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور، در نشست تخصصی با اعضای شورای شهر تهران 
به مسئله کمیسیون های ماده پنج، تغییر کاربری ها، افزایش طبقات، 
افزایش تراکم و... اشــاره کرده و گفت:  این موضوعات نظم جامعه 
را به هم می زند؛ در شــهر تهران در جاهایی مجوزهایی داده شده و 
ساخت وسازهایی از سال های قبل صورت گرفته که اصلا ظرفیت آن 
وجود ندارد. شــما دستگاه نظارتی هستید و حق نظارت دارید، نباید 
اجازه دهید که این کمیسیون ها به راحتی اجازه تغییر کاربری مغایر با 
طرح جامع شهر را بدهند. در بازرسی های امسال این سازمان، رصد 
و نظارت عملکرد کمیســیون های ماده ۱۰۰ و ۵ در دســتور کار قرار 
دارد تا بررســی شود که براساس چه معیاری مجوز تغییر کاربری یا 
افزایش طبقات داده شده است. او همچنین خواستار هم افزایی بین 
این ســازمان و شورای شهر شد و تأکید کرد که باید با اتخاذ تدابیری 
شــرایط صدور پروانه الکترونیکی فراهم شود تا پای امضای طلایی 

وسط کشیده نشود.
سال هاست کارشناســان حوزه شهرسازی نســبت به مصوبات 
کمیسیون ماده ۵ هشــدار می دهند. با شتاب گرفتن این مصوبات در 
یک سال گذشته نگرانی ها نسبت به تصمیم گیری ها در این کمیسیون 
بیشــتر شده است. در این مدت شش بار معاونان اداره کل دبیرخانه 
کمیســیون تغییر کرده و می توان گفت بــا رفتن هر مدیری این اداره 
کل ها از تجارب مدیریتــی خالی و دوباره محلی برای تجربه اندوزی 
معاون جدید شده اســت. یکی از مصوبات پرحاشیه این کمیسیون 

موضوع گزارش روزنامه «شرق» در آذر ماه سال گذشته بود.
آن زمان روزنامه «شــرق» خبر داد که این کمیسیون برای ملکی 
۱۰ هزار متــری در منطقه یــک در زیر پهنه G312 (فضای ســبزرود 
دره ها کــه هرگونه بارگذاری و طراحی براســاس توجیه مطالعات 
زیســت محیطی و هیدرولوژیــک و طبق طرح هــای مصوب) واقع 

شده، تصمیم گیری کرده است. یک قطعه زمین مشجر که داخل آن 
یک بنای مســکونی قدیمی در یک طبقه بر روی همکف و زیرزمین 
استخر و ســرایداری وجود دارد، شهرداری منطقه در نامه ای اعلام 
کرده که ۷۰ درصد جهت پارک و تأمین فضای ســبز به شــهرداری 
واگذار و تقاضای بنای ۳۵  طبقه مسکونی در دو بلوک در ۳۰ درصد 
باقی مانده عرصه ملک داده شود. ملک در مجاورت مسیل ولنجک 
قرار دارد و بخش جنوبی ملک نیز در حریم گسل اصلی واقع شده 
اســت. مصوبه کمیســیون ماده ۵ درباره این ملک تأکید بر رعایت 
دستورالعمل های پهنه های گسلی اســت و با موضوع درخواست 
به صورت ۳۰ طبقه مســکونی روی همکف و پــس از واگذاری ۷۰ 
درصد عرصه به شهرداری تهران جهت پارک عمومی موافقت شده 
است. روز گذشته هم سازمان بازرسی در نامه ای بر غیرقانونی بودن 
یکی از مصوبات کمیسیون ماده ۵ تأکید کرده است. سازمان بازرسی 
در نامه به وزیر راه و شهرســازی و رئیس شــورای عالی معماری و 
شهرسازی، شــهردار تهران و وزیر کشور خواســتار توقف عملیات 
اجــرا و ابطال مصوبه احداث هتل ۳۰ طبقه واقع در ولنجک شــد. 
محمدمهــدی بلندیان، معاون نظارت و بازرســی امور سیاســی و 
قضائی ســازمان بازرســی، در نامه ای با تذکر و هشدار درباره ملک 
مزبور که در زیرپهنه مسکونی با تراکم متوسط واقع شده، ممنوعیت 
احداث بیش از شــش طبقه را در آن منطقه مورد تأکید قرار داد و 
اعلام کرد شهرداری تهران و کمیسیون ماده ۵ باید موضوعات مربوط 
به مغایرت های اساسی با طرح تفضیلی را به شورای عالی معماری 
و شهرســازی ارجاع دهد. در این نامه همچنین به موافقت نکردن 
اکثریت اعضای کمیسیون ماده ۵ با درخواست مالک اشاره و تأکید 
شده که با توجه به اســتقرار ملک در تراز بالای هزارو ۸۰۰ هرگونه 
ساخت وســاز در بالای این تراز ممنوع اســت. این گزارش می افزاید 
از آنجــا که مصوبه مذکور و ابلاغ آن به شــهرداری تهران مغایر با 

مقررات و ضوابط بوده و به علت تعارض درخواست مالک با طرح 
جامع شــهر تهران و برهم زدن شــرایط مندرج در طرح تفصیلی، 
به اســتناد تبصره (۳) ماده ۴۴ «آیین نامه نحوه بررســی و تصویب 
طرح های توســعه و عمران محلی، ناحیــه ای، منطقه ای و ملی و 
مقررات شهرسازی و معماری کشــور مصوب ۱۳۸۷/۱۰/۱۲ هیئت 
وزیران»، موضوع درخواســت مالک باید به دبیرخانه شورای عالی 
شهرســازی و معماری ارســال می شــد. ابهامات قانونی مصوبه 
موصوف و درخواســت توقف اجرای آن به وزیر راه و شهرسازی و 
رئیس شورای عالی معماری و شهرســازی و شهردار تهران ارسال 
شد که با پیگیری های بازرســی امور وزارت کشور و شهرداری های 
ســازمان بازرســی، معاون وزیر و دبیر شــورای عالی شهرسازی و 
معمــاری ایران با تأیید ایرادات ســازمان مبنی بــر فقدان وجاهت 
قانونی مصوبــه مزبور، جلوگیری از ابلاغ مصوبه کمیســیون را به 
شــهردار تهران اعلام کرده است. معاون سیاسی و قضائی سازمان 
بازرســی کل کشور با تذکر به اعضای کمیســیون ماده ۵ شهرداری 
تهران بر اســتقلال تصمیمات و رعایت قوانین و اســناد بالادستی 
تأکید کرد و اعلام کرد مصوبات کمیسیون در رصد سازمان بازرسی 
کل کشــور است و در صورت اینکه تصمیمات خارج از قانون باشد، 
حتما با خاطیان برخورد می شــود. اما پاسخ دبیر کمیسیون ماده ۵ 
به این نامه هم درخورتوجه است. سیدمحمود فاطمی عقدا درباره 
نامه سازمان بازرسی به وزیر راه و شهرسازی و رئیس شورای عالی 
معماری و شهرســازی، شــهردار تهران و وزیر کشور برای توقف 
عملیات احداث هتل ۳۰ طبقه با بیان اینکه مصوبه هتل اسپیناس 
ســه به اواخر ســال ۱۴۰۰ بازمی گردد، گفته اســت: مقدمات کار 
این هتل به درخواست ســازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری وقت در سال ۱۳۹۶ انجام و با درخواست سازمان ملی 
زمین و مسکن، زمین برای ایجاد کاربری هتل از سوی اداره کل راه 

و شهرسازی استان تهران به بخش غیردولتی واگذار شده است.
رئیس کمیســیون ماده ۵ شــهرداری تهــران با تأکیــد بر اینکه 
هــدف از این واگذاری ســاخت هتل برای تهران بوده و در راســتای 
سیاســت های دولت برای حمایت از گردشــگری است، یادآور شد: 
این زمین با کاربری مســکونی از طــرف دولت به بخش خصوصی 
واگذار و چندین ســال معطل باقی مانده بــود و با وجود اینکه باید 
مصوبــه قانون گذار برای توســعه هتل هــا و اقامتگاه ها با فوریت و 
حمایــت همه جانبه از ســرمایه گذار به صورت فوق العاده بررســی 
می شد، چندین سال به تعویق افتاده بود و در نهایت اواخر سال ۱۴۰۰ 
کمیسیون ماده ۵ وارد رسیدگی پرونده شد. او با اعلام اینکه مأموریت 
ذاتی کمیسیون ماده ۵ تغییر کاربری است، تصریح کرد: تغییر کاربری 
مســکونی به خدمات و برعکس در این کمیسیون بررسی می شود؛ 
بنابراین کمیسیون ماده ۵ به هیچ عنوان کار خلاف قانون انجام نداده 
و در راســتای وظایف قانونی خود عمل کــرده و اقدامی بجا انجام 
داده اســت؛ چراکه کمیســیون وظیفه دارد دولت را در دستیابی به 
اهداف و برنامه  ها برای توســعه گردشــگری یاری دهد. تا جایی که 

بنده در جریان هســتم، با توجه به اینکه مصوبه این هتل بر اســاس 
رعایت تمــام ضوابط قانونی و مقررات بوده، تحت هیچ شــرایطی 
ابطال نشــده و صرفا متوقف شده اســت. او با بیان اینکه کمیسیون 
ماده ۵ مواردی را که نیاز به تصمیم گیری در شورای عالی معماری و 
شهرسازی داشته باشد، به این شورا ارسال می کند، گفت: این مصوبه 
نیز به شــورای عالی ارسال شده اســت؛ ما در مجمع موارد را اطلاع 
می دهیم که اگر ایرادی طبق قانون دیده شد، به ما اعلام کنند. رئیس 
کمیســیون ماده ۵ شهرداری تهران با تأکید بر اینکه ساخت هتل ۳۰ 
طبقه در این منطقه به هیچ عنوان غیرقانونی نیست، خاطرنشان کرد: 
همان طور که گفته شــد، زمین متعلق به دولت است و برای هدف 
خاصی تعریف و به بخش خصوصی واگذار شده است؛ پرونده برای 
طی مراحل به کمیسیون ارسال شده و همه مراحل را نیز طی کرده 
اســت. به نظر می رسد نگرانی کارشناســان حوزه شهرسازی درباره 
مصوبات کمیســیون ماده ۵ بیراه نیست و در این میان حتی نهادهای 
نظارتی هم نمی تواند سرعت گیری بر سرعت تصمیم گیری های این 

کمیسیون باشد.

یکشنبه
۳۱ اردیبهشت ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۵۸

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه 
سودوکو
سودوکو Sudoku یك واژه ترکیبي 
ژاپني به معناي عددهاي بي تکرار 
است و امروزه به جدولي از اعداد 
گفته مي شود که به عنوان یك 
سرگرمي رایج در نشریات کشورهاي 
مختلف به چاپ مي رسد. 

دوبلــی، متفکر و کارآفرین جهانی ۹- درس نگارشــی- 
دوستی مجدد پس از قهر- زمین مسطح و وسیع اطراف 
کوه ۱۰- از اجزای ســالاد- سالک- بهسازی ۱۱- پیشوند 
فعل مضارع- ســربازی- کنــار- فراوان ترین فلز معادن 

ایران ۱۲- دائم الوجود- نوعی اتوبوس مســافربری- زیبا 
و دلفریــب ۱۳- اکنون- مهم ترین عنصر شــعر- صفت 
سرو ۱۴- سخن چرند و بی معنی- پرتوسنج ۱۵- گمان و 

خیال- رئیس ده فراش در دوره قاجار- تخم کتان  افقی: 
 ۱- از طلا قیمتی تر- کاعذ تورنسل را قرمز می کند- 
مأمور عملیات دشــوار جنگی ۲- رادیــکال- تجزیه 
شیمیایی- راه شــاعرانه ۳- آدمکش- زمزمه کننده- 
ترکیب قلع و ســرب ۴- قصد و اراده- مأمور تعویض 
 نگهبانان- مشگین شــهر سابق ۵- از مناطق ساحلی 
گردشــگری بندر انزلــی- کاربلد- از القاب اشــرافی 
اروپایی ۶- ضمیــر متکلم وحــده- صدمه- مجاور

۷- دلواپس- بســیار مرموز و حیله گر ۸- برداشــت 
خاص از موضوعی- از جزایر ژاپن- شــهر باستانی و 
قرمزرنگ اردن ۹- تلاش کــردن- عتاب ۱۰- پایتخت 
هنر جهان اسلام- کلیپس- دستی ۱۱- اراده و پشتکار 
قــوی- دندان های اولیــه- آدم ریزنقــش و بانمک 
۱۲- واحد پول قبرس- بزرگ ترین میوه درختی جهان- 
جانشین او ۱۳- زن گندمگون- محله سیاهپوست نشین 
نیویــورک- نام هــا ۱۴- مشــک- فیلمــی ســاخته 
کیومرث پوراحمــد- مرکز اقتصادی و اداری نیویورک

۱۵- منظومه حماســی ولتر درباره هنــری چهارم- 
شجاع- رفیق مشهدی

عمودی: 
۱- برگــه- بیدارشــدن- بخشــندگی ۲- از آثــار 
اسماعیل رایین، نویسنده و محقق معاصر کشورمان- 
همدلــی ۳- لگــن لباسشــویی- جداکننده- ضعف 
و سســتی ۴- نوعــی چاشــنی غذایــی- امامــان- 
رشــوه دهنده ۵- نت آخــر- وقت و هنــگام- کارگر 
کشتی- حرف همراهی ۶- شش ضلعی- از یاران امام 
حسین(ع)- غله برافشــان ۷- نویسنده- نام خداوند 
در دین یهــود- مردان عرب ۸- اثــری به قلم رولف 

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه
قانون هاي حل جدول سودوکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یك 
تا ۹ نوشته شود. بدیهي است که هیچ 
عددي نباید تکرار شود. 
۲- در هر مربع ۳×۳ اعداد یك تا 
۹ باید نوشته شود و در نتیجه هیچ 
عددي نباید تکرار شود.

 جدول ۴۵۰۰      طراح: بیژن گورانی
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 حل جدول ۴۴۹۹

 سودوکو سخت ۳۴۹۶

 سودوکو ساده ۳۴۹۶

«بهمن نجفی»، محیط بان بازنشسته، با کاروان آموزشی یوز به نقاط مختلف ایران سفر می کند
نمی شود دست روی دست بگذاریم

سامان موحدی راد: یوزهای آسیایی حالا در ایران پناه گرفته اند. گونه ای روی لبه انقراض 
که قلمرو وسیعش را در آسیای مرکزی و خاورمیانه از دست داده و حالا تعداد معدودی 
از آن تنها در سمنان، یزد، خراسان جنوبی و شمالی باقی مانده اند. اینکه چند یوز در ایران 
زندگی می کنند، سؤالی است که کســی پاسخ آن را نمی داند. برخی از عدد حدودی ۴۰ 
یوز ســخن می گویند، دیگرانی این عدد را زیر ۲۰ فرد می دانند که ممکن است خیلی زود 
تک رقمی شــود. همین تعداد اندک از یوزهای باقی مانــده در ایران هم در حال حاضر در 
وضعیتی قرار دارند که نگرانی ها را بیشتر می کنند. پروژه های ماجراجویانه ای مانند تکثیر 
در اســارات از یک سو و ناامنی زیستگاه یوزها که ســالانه چند کشته روی دست حیات 
وحش ایران می گذارد، از ســوی دیگر دل دوســت داران محیط زیست را به درد آورده و 
بسیاری را بیش ازپیش نگران یوزها کرده است. در وضعیتی که سازمان حفاظت محیط 
زیســت سیاست های غیرروشــن و اغلب در خفایی درباره وضعیت یوزها در ایران دارد، 
بسیاری از دوست داران یوز تلاش می کنند تا به سهم خود وظیفه شان را برای حفظ یوزها 
ایفا کنند. یکی از آنها «بهمن نجفی» اســت. محیط بان بازنشسته طبسی که خانه اش را 
فروخته و کاروانی خریده تا ســفرهای آموزشــی یوز را در کشور برگزار کند. او که سال ها 
برای ایمن سازی زیستگاه یوزها تلاش کرده، وقتی از پیشبرد اقدامات در این مسیر دلسرد 
شــده، آســتین بالا زده و به ســهم خودش دِینی را که به یوزها داشــته، ادا کرده است. 
بهمن نجفی می گوید که نمی شــود دست روی دســت گذاشت و دید که دیگر یوزی در 
فــلات ایران نخواهد دوید. باید تــلاش کرد تا جایی که می توان شــرایط را برای زندگی 
یوزها فراهم کرد. او می گوید که ســال ها برای ایمن سازی جاده ها و ساخت زیرگذرهای 
عبــور یوزها تــلاش کرده؛ ولی وقتی چنیــن اتفاقی نیفتاده، راه چــاره را در ترتیب دادن 
ســفرهای آموزشــی دیده تا حداقل در دیدار رودررو با راننده ها و روســتایی های اطراف 
زیســتگاه یوز آنها را آگاه کند. نجفی می گوید که در چنیــن وضعیتی تنها کار فرهنگی، 
اطلاع رســانی و آگاهی بخشی می تواند به یوزها کمک کند و حداقل میزان تلفات آنها را 

کاهش دهد.
۴ دهه محیط بانی در دشت های طبس

بهمن نجفی حالا یک محیط بان بازنشسته اســت. او سال های زیادی در دشت های 

طبس به کار محیط بانی مشــغول بوده و زندگی و کار در همیــن محیط هم او را با یوز 
آسیایی که یکی از زیستگاه هایش طبس اســت، آشنا کرده. این آشنایی چنان قوی بوده 
که حالا یوز آســیایی و حفاظت از آن به بزرگ ترین پروژه زندگی او تبدیل شــده اســت. 
بهمن نجفی به «شــرق» می گوید که از نوجوانی به خاطر زندگی در کنار زیســتگاه های 
یوز و گذرگاه های آنها به این مســئله علاقه داشــته و بعد از چند ســال کار داوطلبانه با 
سرشکاربانی آن منطقه در آن سال ها به استخدام محیط بانی درآمده. نجفی می گوید که 
آنها از آن شکارچی هایی نبودند که محیط بان شده اند و با علاقه قبلی به این کار مشغول 
بوده اند؛ بلکه از گذشــته علاقه  فراوانی به طبیعت و محیط زیست ایران داشته اند و این 
کار را هم با علاقه انتخاب کرده اند. نجفی همچنین می گوید که در ســال های خدمتش 
در محیط زیست واکنش های مختلفی را به پدیده یوز دیده است. در دوره ای کسی قبول 
نمی کرده که اساسا یوزی در منطقه طبس زندگی می کند و یک بار در دهه ۶۰ وقتی آنها 
لاشــه یک یوز را پیدا کردند، توانستند به مســئولان بقبولانند که طبس هم زیستگاه یوز 
است. او می گوید که با هماهنگی مدیرکل وقت محیط زیست در خراسان لاشه یوز را به 

تهران فرستادند تا قبول کنند که در این منطقه هم یوز زندگی می کند و به این ترتیب ۱٫۵ 
میلیون هکتار از اراضی طبس به عنوان زیستگاه یوز شناسایی شد. نجفی می گوید که در 
سال های خدمتش یوزها و توله یوزهای زیادی دیده است. او در بخشی از صحبت هایش 
به «شــرق» می گوید: «ســال ۵۸ دو توله یــوز را از یک چوپان در دامنــه کوه زرد درونه 
گرفتیم. این چوپان خودش توانسته بود به توله یوزها شیر بدهد و آنها را زنده نگه  دارد 
که واقعا عجیب اســت؛ چون الان می بینیم که نمی توانند چنــد توله یوز را با این همه 
امکانات نگهداری کنند. در آن سال ها توجه به یوزها کم بود و اطلاع از آن هم زیاد نبود. 
حیوان را به باغ وحش مشهد منتقل کردند و در باغ وحش هم دو سال زنده بود؛ اما یوز 
حیوانی اســت که احتیاج به تحرک زیاد دارد و باید خیلی بدود و وقتی چنین شــرایطی 
برایش فراهم نباشــد، وضعش مناسب نیســت. این توله ها دو سال در باغ وحش دوام 

آوردند و نهایتا تلف شدند».
انتظارات مان برای یوز برآورده نشد

مســئله بی توجهی به یوز و تأمین نکردن امکانات کافی برای حفاظت از آن موضوع 
تازه ای نیســت. سال هاســت که دلسوزان زیادی به این مســئله واکنش نشان داده اند و 
درباره آن اظهارنظر کرده اند. بهمن نجفی هم می گوید بعد از ۳۲ ســال کار در ســازمان 
نهایتا به این نتیجه رسید که امکانات لازم برای حفاظت از یوز به آنها داده نمی شود. او 
در این زمینه می گوید: «بعد از ۳۲ ســال خدمت در محیط زیســت تصمیم گرفتم از این 
مجموعه جدا شــوم. البته سازمان اصرار داشت به دلیل تجربه و شناختی که از منطقه 
داشــتم، به خدمت ادامه دهم؛ ولی من به این نتیجه رسیده بودم که آن امکاناتی که ما 
به عنــوان محیط بان برای حفاظت از یوز لازم داریــم، در اختیارمان قرار نمی گیرد، برای 

همین از سازمان بیرون آمدم تا کار خودم را انجام دهم».
یکی از بزر گ ترین خواســته های نجفی و همکارانش ساخت زیرگذرهای عبور یوز و 
همچنین فنس کشــی جاده ها برای ایمن کردن زیستگاه است. او می گوید که گذرگاه های 
یوز مشخص اســت و رد عبور آنها در ســال های متمادی در مسیرهای مشخصی دیده 
می شــود. مثلا یوزها از نایبندان به راور می رفتند یا از خارتوران به طبس می رفتند. همه 
این مســیرها کاملا مشــخص اســت و تنها کافی بود که این مســیرها را برای آنها ایمن 

می کردند. ساخت زیرگذرها و همچنین فنس کشی از مهم ترین کارهایی بود که باید در این 
زمینه انجام می شد؛ اما در همه این سال ها اقدامات ناچیزی در این راستا اتفاق افتاد که 
به هیچ وجه راضی کننده نبود. نجفی می گوید که در زیستگاه یوز در طبس هیچ معارضی 
به جز جاده وجود ندارد. در میان همه زیســتگاه های یوز در ایران این زیستگاه را راحت تر 
و کم هزینه تر از بقیه می توان ایمن ساخت؛ چرا که تنها جاده برای یوزها خطرناک است و 
در زیستگاه آنها در طبس نه خبری از سگ گله است و نه شکارچی. در گذشته دام در این 
منطقه وجود داشــت؛ اما به سبب خشک سالی ها دیگر در دهه ۸۰ خبری از گله داری و 
حضور سگ گله در منطقه نیست؛ اما با همه تلاش ها در سال های مختلف برای ساخت 

زیرگذر در مسیر عبور یوزها باز هم تلاشی برای این کار صورت نگرفته.
سفرهایی برای یوز

بهمن نجفی می گوید که سال ۱۳۹۵ تصمیمش را گرفته که دیگر خودش در حد توان 
خودش برای حفاظت از یوزها گام بردارد. او بعد از بازنشسته شدن خانه اش را فروخت 
و یک کاروان خرید. همســرش هم در این مســیر با او همراه شد تا دوران بازنشستگی را 
در ســفرهای جاده ای بگذرانند و در این مســیر فرزند و نوه هایش هم همراهی کرده اند. 
به این ترتیب زندگی برای آنها رنگ وبوی دیگری گرفت. بهمن نجفی درباره ســفرهایش 
می گوید: راه اندازی کاروان تبلیغی یوز بسیار مؤثر بود. من در این سال ها راننده های زیادی 
را دیدم که حساسیت شــان به مسئله یوزها بیشتر شد. به ویژه راننده هایی که در زیستگاه 
این حیوان عبور ومرور دارند. بزرگ ترین خطر فعلی برای همین تعداد کم یوز باقی مانده، 
تصادف های جاده ای اســت. وقتی جاده ها ایمن نمی شود، راهی نداریم جز اینکه پا در 
جاده بگذاریم و به راننده ها اطلاع دهیم که ممکن اســت چه حیوانات زیبا و کمیابی در 
مسیرشان پیدا شود. در آفریقا که یکی از زیستگاه های مهم یوزپلنگ است، این مسئله را 
با فنس کشی و ساخت زیرگذر حل کرده اند؛ اما ما تنها یوزهای باقی مانده مان را با دست 

خودمان به قتلگاه می فرستیم.
بهمن نجفی می گوید که در این ســال های سفر آموزشــی راننده ها بیشتر از بقیه به 
مســئله واکنش نشــان داده اند و در طول سال تماس های زیادی با او گرفته می شود که 
از گزارش مشاهده یوز از ســوی راننده ها خبر می دهد. یوزها باید سالانه مسافت زیادی 
را طی کنند. آنها به این ترتیب قلمرو خودشــان را گسترش می دهند و یک قلمرو بزرگ با 
امکانات کم محیط بانی به بزرگ ترین چالش برای حفاظت از آنها تبدیل شده. به گونه ای 
که تعداد زیادی از یوزها در جاده ها و طی این عبور و مرورها کشته می شوند. در یک سال 
اخیر حداقل گزارش شــده که دو یوز ماده در جاده ها جان باختند که یکی از یوزها ســه 

توله هم در شکمش داشته.
ادامه در صفحه ۱۰


